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Senzillament, se m’escapa. No 
dubto que la persona que va te-
nir l’ocurrència d’inventar-se la 
paraula totis no ho fes amb la 
millor de les intencions. El que 
m’emprenya, i molt, és que em 
vulguin imposar l’últim invent 
del llenguatge políticament cor-
recte fent-me empassar que això 
és llenguatge inclusiu i que, si no 
hi dono suport, estic discrimi-
nant i negant l’existència de les 
persones no-binàries. Visca la 
diversitat d’opinions. I que cons-
ti que, pel que fa al fons, estic 
d’acord amb tot el que li he sen-
tit dir a la consellera Tània Ver-
ge. És més, subscric al cent per 
cent que les llengües vives evolu-
cionen i que ho fan amb l’ús dels 
parlants i no amb el dictat de les 
institucions. El que passa és que 
ella es refereix a l’Institut d’Estu-
dis Catalans, màxima autoritat 
lingüística, quan tanta institució 
és l’IEC com una conselleria de 
la Generalitat i, fora d’algun mí-
ting, no m’he trobat ningú que 
utilitzi el totis de manera natural 
en una conversa.

Fa molts anys, un professor 
d’institut ens va voler demostrar 
que el llenguatge no és neutre: 
una cosa que ens encanta és “co-
llonuda” mentre que una cosa 
que ens avorreix és un “conyàs”. 
El professor en realitat ens va 
posar els exemples en llengua 
castellana i encara ens va asse-
nyalar un munt de frases fetes 
que són el mirall del masclisme 
de la societat que les va parir. 
També en trobem en català i en 
totes les altres llengües que co-
nec.

Detectar el masclisme en el 
llenguatge, que des de ben pe-
tits dona forma a les nostres 

creences, als nostres valors i 
pensaments, pot ser tan difícil 
com reconèixer els micromas-
clismes que perpetuen un marc 
mental procliu a les desigualtats. 
La solució fàcil a un problema 
complex, en una època en què la 
fi losofi a es redueix als caràcters 
d’una piulada, la investigació 
històrica a un fi l de Twitter, i així 
amb totes les humanitats i totes 
les ciències, ha estat atacar el gè-
nere gramatical. 

Jo també he desdoblat el gè-
nere en escrits meus i em costa 
decantar-me a favor o en contra 
d’aquesta pràctica, no per tebie-
sa envers la qüestió, sinó perquè 
he trobat bons arguments tant 
en els seus defensors com en els 
detractors. Ara bé, no se m’esca-
pa que els lingüistes se situen en 
el grup dels detractors (ara ma-
teix la veu més potent i valenta 
és la de la M. Carme Junyent, 
que vindrà a inaugurar el curs 
de l’UdA). Mentre l’ús del català 
recula a les xarxes socials i en els 
continguts audiovisuals, men-
tre la LGTBIfòbia es manifesta 
de manera violenta al carrer, 
mentre les dones maldem per 
ser presents més enllà dels dis-
cursos desdoblats, persones que 
bàsicament estem d’acord en la 
importància d’abordar aquests 
temes acabem discutint per unes 
formes que, ja em perdonareu, 
em semblen pura escenifi cació.

Acabo amb un reconeixement 
als adverbis acabats en -ment: 
mentre els substantius i tot el 
seu seguici van sucumbir al mas-
culí com a genèric, ells van acon-
seguir colar la forma femenina 
abans del sufi x. I tan dignament. 
Un triomf del feminisme avant 
la lettre.

El Butlletí Ofi cial del 7 de juli-
ol publicava el nomenament de 
la Sra. Trini Marín com a nova 
ministra d’Administracions Pú-
bliques que el dia 14 de juliol va 
jurar el càrrec. Un bon moment 
per parlar de l’Administració.

És una evidència que els dar-
rers deu anys els governs succes-
sius de DA han anat engreixant 
la nòmina de l’Estat. Periòdica-
ment han anat anunciant la cre-
ació de nous organismes i depar-
taments –el darrer l’Agència de 
Ciberseguretat– als quals, òbvi-
ament, cal dotar de pressupost i 
funcionaris o contractuals amb 
càrrec al pressupost.

I això porta a una cursa sense 
fi  que genera més i més necessi-
tats de nous funcionaris per co-
brir places en nous organismes 
que es creen i que de vegades 
dupliquen funcions que ja abans 
portaven a terme altres organis-
mes existents o les autoritats 
que se suposa que haurien d’as-
sumir la funció sense demanar 
més personal.

Tanmateix, cal fugir de de-
magògies que indiquen que 
estem en una situació d’“infl a-
ció funcionarial” sense matisar 
l’afi rmació. Nosaltres defensem 
la funció pública, ja que cal veu-
re la quantitat de serveis que es 
presenten en seguretat, ense-
nyament públic, Seguretat Soci-
al, dependència i salut.

Dit això, queda clar que quan 
es produeixen situacions de ten-
sió com la que es presenta amb 
la Covid-19, salten les alarmes 
pel que fa a la gestió sanitària 
i a l’atenció que es presta a la 
població afectada per situaci-

ons d’atur temporal (suspensió 
temporal de contractes de tre-
ball i avals a préstecs bancaris) 
i per subvencions o pagaments 
a individus o societats que es-
tan immersos en situacions que 
l’Executiu o el legislatiu han 
considerat quan han de ser ob-
jecte d’atenció específi ca per evi-
tar danys pitjors.

Amb aquest rerefons cal de-
manar-se si hi ha infl ació de 
funcionaris o bé si el que hi ha 
és una assignació incorrecta 
dels recursos funcionarials exis-
tents.

Ara fa dos anys els Progressis-
tes vam proposar a la ciutadania 
transformar el funcionament de 
l’Administració pública.

Plantejàvem passar d’una 
Administració pública reactiva a 
una Administració pública pro-
activa i amb capacitat d’antici-
pació.

Entre altres propostes defen-
sàvem simplifi car i racionalitzar 
els processos administratius 
aprofi tant les potencialitats que 
ens ofereixen les noves tecnolo-
gies. I també, implementar una 
administració electrònica inte-
grada que comparteixi i centra-
litzi informació per facilitar-ne 
l’accés als ciutadans.

Dos anys després de les elec-
cions estem comprovant que 

el govern Espot assumeix i vol 
dur a terme les propostes que 
acabo de recordar. Potser ha ar-
ribat el moment que a Andorra 
ens plantegem una vegada per 
sempre la reforma de l’Admi-
nistració pública veient, sense 
demagògies ni pressions polí-
tiques o ideològiques, quina és 
l’autèntica realitat d’excessos, 
mancances i productivitat en la 
nostra funció pública.

Quan ens queixem, sovint 
amb prou raons, del mal fun-
cionament de l’Administració 
pública no hem de caure en la 
crítica negativa i fàcil ni tampoc 
posar totes les persones que tre-
ballen a la funció pública al ma-
teix sac.

Els funcionaris no són gan-
duls ni dolents, sinó que sovint 
estan assignats incorrectament 
a les funcions requerides o in-
correctament dirigits.

Ara convindria recollir la pro-
posta que vam fer Progressistes-
SDP, el febrer del 2019, i treba-
llar per arribar a un necessari i 
ampli consens de tots els actors 
socials que tenen la responsa-
bilitat d’aportar les propostes 
necessàries per tal de construir 
un nou model d’Administració 
pública sostenible i que tingui 
com a eix central la prestació 
d’un servei públic de qualitat a 
la ciutadania.

El país necessita una Admi-
nistració pública que no tingui 
tan sovint totes les línies telefò-
niques ocupades. I no cal dir que 
és urgent articular instruments 
per interactuar millor amb els 
ciutadans i entre les administra-
cions general i comunals.

Els funcionaris no són 
ganduls, però sovint 
estan incorrectament 
dirigits

Triomf dels adverbis
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